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خبر

ی وندان و شهردار ی نهاوند منوط به همت شهر توسعه استانداردهای شهر
شهروند نهاوندی: نهاوند پیشرفتی به خود ندیده به طوری که امروز اگر یزدگرد سوم زنده شود خانه خود را در نهاوند پیدا می کند/ شهردار نهاوند: مردم باید همکاری کنند

ســپهرغرب، گروه خبر - طاهره ترابی مهوش: در 
گفت وگو با شــهروندان و شهردار نهاوند مشخص 
شــد؛ راه توســعه اســتانداردهای شــهری نهاونــد 
از مســیر همــکاری شــهروندان بــا مدیریت شــهری 

می گذرد.
نهاوند در ســال های گذشــته با روند توســعه و 
پیشرفت در زمینه های مختلف میانه ای نداشته به 
طــوری که بدون هیچ شــکی باید گفت؛ مســئولان 
و مردم از وضعیت پیش آمده برای این شهرســتان 
ایــن  آن شــاید  نیســتند، معنــی  و  نبــوده  راضــی 
اســت که مدیران شــهری در قبال مــردم نهاوند به 
وظایف خود به درستی عمل نکرده اند و نسبت به 
مشکلات و معضلات آن بی تفاوت بوده و اراده ای 
برای ارتقای شاخص های توسعه و پیشرفت آن در 

حد استانداردهای شهری وجود نداشته است.
تأســف بارتر اینکــه نهاوند نســبت به شــهر های 
کــه  آن هــا  از  بعضــی  از  حتــی  و  خــود  هم ســطح 
ســابقه شــهر شدن شــان به مراتــب کمتــر اســت، 
عقب ماندگی هــای محسوســی دارد به طوری که از 

شدت وضوح، نیازی به استدلال هم ندارد!
حداقل هــای  از  نهاونــد  شــهر  ظاهــری  چهــره 
پیــش فاصلــه  تــا چنــدی  نیــز  اســتاندارد شــهری 
معناداری داشــت که طی چند ســال اخیر به همت 
شــهرداری تــا حــدی شــاهد رشــد نســبی در ایــن 
زمینه ها بودیم اما این تلاش ها یقیناً کافی نیست؛ 
امروز اگر هر کس به نهاوند سفر کند، بدون تعارف 
و ملاحظــه یــک جملــه کوتــاه در وصــف آن بیــان 

می کند؛ »نهاوند ریخت و قالب شهری« ندارد.
وجود بافت فرســوده فراوان، نبود خیابان های 
عریض و پهن، آمار بی شمار بیکاران، نبود پارکینگ، 
نبــود مدیریــت شــهری مناســب، ترافیــک، وجــود 
اعتیاد و ســرقت، جانمایــی غلط طرح ها و پروژه ها، 
کمبود مراکز خدماتی و هرچه معظلات شــهری که 
بتوان بیان کرد، یک جا در نهاوند جای گرفته است.

حال امــا به دلیل اینکه محکوم به ســیاه نمایی 
و قضــاوت عجولانــه نشــویم و بــرای اینکــه بدون 
دلیــل و ســند صحبتی نکــرده باشــیم گفت وگویی 
را بــا چنــد تــن از شــهروندان نهاونــدی و نیز مجید 
یوســفی نوید، شهردار این شهر ترتیب دادیم که در 

ادامه می خوانید:
یــک شــهروند نهاونــدی  بــا اشــاره بــه وضعیت 
زیرســاخت های شــهری گفــت: تــا پیــش از اینکــه 
آقای نثاری نماینده شهرســتان شــود، ما در بیشتر 
بودیــم  فاحشــی  عقب ماندگــی  دچــار  بخش هــا، 
امــا طی چندمــاه اخیر روند روبه رشــدی را شــاهد 

هستیم.
وی ادامــه داد: بــا این وجــود وضعیت شــهر از 
نظــر پروژه های عمرانی و شــهری چنــدان مطلوب 
نبــود بــه طــوری کــه در بســیاری از بخش هــا دچار 
عقب ماندگــی بودیــم؛ بــرای مثــال، در شــهر یــک 
پارکینگ عمومی نداریم و مــردم برای پارک خودرو 

با مشکل مواجه اند.
این شهروند نهاوندی با تأکید بر اینکه روشنایی 
معابــر نیــز وضعیت مناســبی نــدارد تشــریح کرد: 
به طــور کلــی، وضعیــت خیابان ها و فضای شــهری 
نهاونــد در ســطح یــک شهرســتان، توســعه یافته 

نیست.

وی در پاســخ بــه وضعیت المان های شــهری و 
نمادهای هویتی مســتقر در محیط شــهری نهاوند 
ابــراز کــرد: متأســفانه در ایــن زمینه هــم وضعیت 
خوبــی نداریــم. فقــط در ایــام خــاص مثل نــوروز، 
ورودی و خروجــی شــهر را تزئین می کننــد، پیش تر 
در میدان ابوذر یک المان مربوط به شهدای ابوذر 

داشتیم که حالا حذف شده و دیگر وجود ندارد.
این شــهروند نهاوندی ادامه داد: همچنین، در 
برخی خیابان های مهم، مثل ابوذر و آزادگان، هیچ 
عقب نشــینی انجام نشــده و معابر به قدری باریک 

هستند که امکان توسعه آن ها وجود ندارد.

دیگر شــهروند نهاوندی نیز ضمن تأیید صحبت 
همشــهری خود اذعان کرد: پارکینــگ عمومی هم 
در شــهر وجــود ندارد، بــه همین دلیل مــردم برای 
عبــور و مــرور با مشــکل مواجــه هســتند، در عین 
حال روشــنایی معابــر هم در بســیاری از خیابان ها 

کافی نیست.
وی درخصــوص دسترســی بــه فضــای ســبز و 
سرانه اســتاندارد آن نیز گفت: خوشبختانه نهاوند 
از نظــر فضــای ســبز مشــکل خاصــی نــدارد، چون 
طبیعــت این منطقه سرســبز اســت، به طــوری که 
گرچه تعداد پارک های شــهر اندک اســت اما بیشتر 
خانواده ها باغ شخصی داشته و وابستگی خاصی 

به سرانه فضای سبز شهری ندارند.
ایــن شــهروند نهاوندی در پاســخ بــه چگونگی 
وضعیــت حمل ونقــل عمومــی شــهر خاطرنشــان 
کــرد: از این نظر نه تنهــا کمبود نداریــم، بلکه مازاد 
هــم داریــم، به طــوری که تقریبــاً از هر ســه خودرو 
حاضــر در شــهر یکی از آن ها تاکســی زرد اســت. در 
واقع خیابان ها پر از تاکســی شده اند، اما اتوبوس 
نداریــم؛ چند ســال پیش شــهرداری چند دســتگاه 
مینی بــوس جدیــد اضافــه کــرد، امــا اکنــون دیگر 

خبری از آن ها نیست.
وی با اشاره به وضعیت معماری شهری و نمای 
ســاختمان های این شــهر عنوان کرد: واقعیت این 
اســت که بافت قدیمی شــهر همچنان حفظ شده 
و تغییــری نکــرده به طوری که اگر یزدگرد ســوم که 
نهاونــد را به عنوان پایتخــت حکومت خود برگزیده 
بود، زنده شود، به راحتی خانه خود را پیدا می کند!
وی ادامــه داد: هرچنــد برخــی مناطــق ماننــد 
اطراف فرمانــداری و خیابان بســیج، بافت جدیدتر 
و به روزتــری دارنــد، امــا در مجموع وضعیت شــهر 
از نظــر معمــاری و منظــر شــهری چنــدان مطلوب 

نیست.
وی در پاســخ بــه اینکــه آیــا در ســال های اخیــر 
مدیریت شــهری اقدام مثبتی در شهر انجام داده؟ 
عنــوان کــرد: در دو، ســه ســال اخیــر تنهــا اقــدام 
شــاخص، ســاخت تندیس حضرت نــوح و افزودن 
چنــد پارک محلی به شــهر بــوده اما به جــز این، کار 

خاصی از سوی شهرداری ندیده ایم.
در ادامــه شــهردار نهاونــد بــه گلایه مندی  های 
مطرح شده از سوی شهروندان واکنش نشان داد 
و در خصوص روشــنایی و بهســازی فضای شــهری 
نهاوند گفــت: ما در حال حاضر هیــچ پارکی نداریم 

که خاموش باشد.
مجید یوســفی نوید بــا تأکید بر اینکــه برای این 
کار، پروژه هــای متعــددی را به صورت مســتمر طی 
چنــد ســال اخیــر اجــرا کرده ایــم و چندیــن میلیارد 
تومان هزینه شــده عنوان کرد: حتی آرامستان که 
کامــاً در تاریکی بود، با اجرای مجدد کابل کشــی و 
تأمین روشــنایی، به وضعیت مطلوبی رســیده، در 
حالــی که پیش از ایــن، دو برج نوری در آرامســتان 
ســقوط کرده و کابل های آن ها سرقت شده بودند 

که دوباره نصب و تأمین شدند.
وی با ابراز اینکه برخی کابل ها در بلوار ورزش، به 
ســرقت رفته بودند و ما چندین مرحله کابل کشــی 
مجدد انجام دادیم، عنوان کرد: متأسفانه سرقت 
تجهیزات شــهری همچنان یکــی از معضلات اصلی 

نهاوند است.
و  پارک هــا  تعــداد  افزایــش  درخصــوص  وی 
توسعه فضای سبز نیز عنوان کرد: تا پیش از اینکه 
بنده شــهردار شــوم، نهاوند تنها ســه پارک داشت 
و مــا 12 پــارک جدید احداث کردیــم و دو پارک دیگر 
نیز در حال احداث هســتند، یعنی مجموعاً تعداد 
پارک هــا بــه 14 مــورد افزایــش یافتــه، نکتــه جالب 
اینکــه ایــن فضاهای جدیــد، پیش تر محــل تجمع 
نخاله های ســاختمانی و زباله ها بودند و ســاکنان 
نیــز اصــول شهرنشــینی را رعایــت نمی کردنــد امــا 
اکنــون ایــن مکان هــا به پارک هــای روشــن و قابل 

استفاده برای عموم تبدیل شده اند.
شــهردار نهاوند افزود: علاوه بر توســعه فضای 
ســبز، پارک هــای قدیمی نیز بازســازی شــدند؛ این 
پارک ها حدود 30 تا 40 سال بدون رسیدگی مانده 
بودند، بنابراین ما نه تنها تعداد پارک ها را ســه برابر 
بلکه تمامی آن ها را نیز بازســازی و روشــنایی آن ها 

را تأمین کردیم.
یوســفی نوید با اشــاره بــه بهینه ســازی مصرف 
انــرژی در روشــنایی شــهری تأکیــد کــرد: در حــوزه 
روشنایی، ما تمام چراغ های قدیمی را با چراغ های 
LED کم مصــرف جایگزیــن کردیــم کــه ایــن تغییر، 
افزایــش  باعــث  انــرژی،  مصــرف  کاهــش  ضمــن 

بهره وری شد.
وی بــا بیــان اینکــه حتــی در ســاختمان اداره، 
لامپ های پرمصرف هزار وات حذف و به لامپ های 
LED تبدیــل شــدند عنــوان کــرد: طــی ســه ســال 
گذشــته، بیــش از 15 میلیــارد تومــان فقــط بــرای 
تأمین روشــنایی پارک هــا و معابر هزینــه و بیش از 
50 تا 60 میلیارد تومان برای توسعه فضای سبز و 

روشنایی آن ها سرمایه گذاری شده است.
شــهردار نهاوند با ابراز اینکه یکــی از اهداف ما، 

ایجاد جذابیت بصری در شهر از طریق نورپردازی و 
نصب المان های شــهری بوده عنوان کرد: در بلوار 
ورزش، پایه های چراغ های نقطه ای که کاماً از بین 
رفته بودند، مجدداً نصب و بازسازی شدند، علاوه 
بر این نورپردازی در صخره بلوار خلیج فارس انجام 

شده است.
المان هــای  تمامــی  داد:  ادامــه  یوســفی نوید 
میادیــن کــه از بیــن رفته بودند، بازســازی شــدند؛ 
برای مثال، میدان هــای ابوذر، مادر و عارف و دیگر 
میادیــن ورودی شــهر، مورد بازســازی و نورپردازی 

قرار گرفتند.
با اشاره به بازسازی تمامی المان های میادین 
کــه قبــاً از بیــن رفتــه بودنــد، گفــت: بــرای مثال، 
میــدان  وســط  در  گاز  شــرکت  کــه  گازی  علمــک 
ابــوذر نصب کــرده بود، به طور کامــل بازطراحی و 
بازســازی شد و همچنین میدان های مادر و عارف 
و دیگر میادین ورودی شهر، بازسازی و نورپردازی 

شدند.
وی بازســازی میدان شــهدای ابوذر که به یاد 6 
شــهید سال 1352 نام گذاری شــده و خوشبختانه 
نورپردازی آن در بهمن ماه به پایان رســیده را یکی 
از مهم تریــن پروژه ها عنــوان کرد و افــزود: میدان 
روبه روی ســپاه که محل تصادف های متعدد بود، 
بازطراحی شــد و شــورای ترافیک مشاوره های لازم 

را برای اجرای میدان ارائه داد.
وی با اشــاره به احداث میادین جدید و طراحی 
المان هــای شــهری خاطرنشــان کــرد: در نهاونــد، 
برخــی نقــاط کــه اصــاً میــدان نداشــتند، مــورد 
بازطراحــی قــرار گرفتنــد. میدان شــهدای ارتش در 
بلــوار امــام حســین یکی از ایــن موارد اســت که با 
هزینــه چنــد میلیارد تومانــی اجرا شــد و اکنون در 

حال طراحی المان آن هستیم.
شهردار نهاوند افزود: همچنین، میدان مرکزی 
شــهر بــه نام »شــهید ســلیمانی« نام گذاری شــد، 
ایــن در حالی اســت که از ســال 1394 بحث تملک 
این میدان مطرح شــد اما به نتیجه نرســیده بود 
و مــا این پــروژه را به ســرانجام رســاندیم و ضمن 
اجرای آب نماهای جدید، فضای آن را نیز بازســازی 

کردیم.
یوســفی نوید بــا بیــان اینکــه در حــوزه بافــت 
فرســوده نیــز اقدامات گســترده ای انجام شــده 
تشــریح کرد: بر اساس آمار، نهاوند دارای حدود 
300 هکتــار بافــت فرســوده و ناکارآمد اســت که 
100 هکتــار آن با بافت تاریخی شــهر همپوشــانی 

دارد.
وی بــا ابــراز اینکه بســیاری از ایــن مناطق مانند 
دوخواهــران، پا قلعه و شــیخ منصور، کم برخوردار 
محسوب می شــوند و ساخت وساز در آن ها بدون 
رعایت ضوابط شهرسازی انجام شده اظهار کرد: با 
این وجود در راســتای بهبود شــرایط زیست شهری 
در ایــن گونــه مناطق، مــا معابر خاکی و فرســوده 
این مناطق را آســفالت کردیم، در حالی که بسیاری 
از کوچه های این محــلات به حدی باریک بودند که 
ماشــین نمی توانســت در آن ها تردد کند، بنابراین 
انتقال آســفالت با فرغون و به صورت دستی انجام 

شد.
ایــن  کوچه هــای  تمــام  اینکــه  بیــان  بــا  وی 

مناطق آســفالت شــده اند و در جاهایــی که نیاز به 
جدول گذاری و زیرســازی بود، اقدامات لازم انجام 
صــورت گرفتــه تشــریح کــرد: در همیــن محــلات، 
حداقل سه پارک جدید احداث شده؛ ازجمله پارک 
شــهید طالبیان در محله شیخ منصوری و یک پارک 

در محله دوخواهران.
  هزینــه بــالای ســاخت و ســاز تمایــل بــرای 

نوسازی را در مردم سرکوب می کند
نوســازی  بــه  واکنــش  در  نهاونــد  شــهردار 
گفــت: در مناطــق قدیمــی  مناطــق کم برخــوردار 
هزینه هــای  بــودن  بــالا  به دلیــل  کم برخــوردار،  و 
ساخت وســاز )حــدود 15 میلیــون تومــان برای هر 
متــر مربــع(، تمایــل بــه نوســازی کم اســت، مــا با 
ارائــه تســهیلاتی مانند 50 درصــد تخفیف عوارض 
ایــن  در  را  ساخت وســاز  دیگــر،  مشــوق های  و 
محــلات افزایــش داده ایــم، در حال حاضــر، میزان 
ساخت وســاز در محــلات دارای بافت فرســوده دو 

برابر شده است.
یوســفی نوید ادامه داد: با این حال، باید توجه 
داشــت که فرســودگی نهاوند، مربوط بــه دو یا 10 
سال اخیر نیست، بلکه دهه هاست که این مشکل 
وجــود دارد، شــهرداری نمی توانــد به تنهایــی ایــن 
مشــکل را حــل کنــد و همــکاری دولت و مــردم نیز 

ضروری است.
وی بــا اشــاره بــه مدیریــت بودجــه و هزینه هــا 
تشــریح کرد: در ســال 1400، بودجه شــهرداری 80 
میلیــارد تومــان بــود، امــا مــا 115 میلیــارد تومان 
هزینه کردیم، در سال 1401 نیز بودجه 130 میلیارد 
تومانــی داشــتیم، امــا 164 میلیــارد تومــان صرف 

توسعه و نوسازی شهر شد.
وی ادامه داد: این نشان می دهد که برای بهبود 
وضعیــت شــهری، بیــش از بودجــه مصــوب هزینه 
کرده ایــم تــا پروژه های اساســی ماننــد نورپردازی، 
احیای پارک ها، بازســازی میادین، بهسازی معابر و 

اصلاح بافت فرسوده اجرایی شوند.
شــهردار نهاوند با اشــاره به پروژه های نوسازی 
و توســعه اماکــن تفریحی برای ســال آتــی، اذعان 
کرد: در ســال آینده، احیا و بازســازی میدان سپاه، 
میدان ارتش و یک شــهربازی جدید در دســتور کار 

قرار دارد.
  40 هزار تن آسفالت ریزی طی سال جاری

یوســفی نوید اذعــان کرد: طی ســال جاری ما با 
170 میلیارد تومان بودجه عمرانی توانسته ایم 40 
هــزار تن آســفالت ریزی، پارک های جدیــد احداث و 

پروژه های متعدد دیگری را اجرا کنیم.
وی با اشــاره بــه اینکه یکــی از گلایه های مردم، 
مشکلات ترافیکی بود، گفت: در سال های گذشته، 
تنهــا چهارراه های اصلــی چراغ راهنمایی داشــتند، 
امــا اکنــون تمامی معابــر مهم، علائــم و تجهیزات 
ترافیکی دارند. همچنین، چندین راســت گرد، بلوار 
جدیــد و تقاطــع ایمن ســازی شــده اند کــه کاهش 

تصادفات را در پی است.
وی بــا تأکید بــر اینکه انتظار داریم مــردم نیز در 
مدیریت شــهری مشارکت بیشتری داشــته باشند، 
زیرا توســعه پایدار نیازمند همکاری شــهروندان و 
مسئولان است تصریح کرد: یقیناً اجرای پروژه های 
شــهری نیازمنــد درآمــد اســت حــال آنکــه درآمــد 

شــهرداری از جیــب شــهروندان تأمیــن می شــود؛ 
بنابرایــن اگــر عــوارض پرداخت نشــود، شــهرداری 
چگونه بایــد هزینه های خود را تأمین کند؟ لازم به 
ذکر اســت که بیش از 90 تا 95 درصد مردم نهاوند 
در ساخت وســاز مشــارکت ندارنــد و عوارضــی هم 

پرداخت نمی کنند.
وی با بیان اینکه منابع درآمدی شهرداری صرف 
روشنایی، المان های شهری، زیرساخت ها، پارک ها 
و سایر موضوعات شده اذعان کرد: ساختار اداری 
و نیــروی انســانی شــهرداری را به دلیل فرســودگی 
اصــلاح کردیــم و تعــداد ماشــین های عمرانــی را 

افزایش دادیم.
شــهردار نهاونــد با بیــان اینکه در گذشــته فقط 
هفت کامیــون در حوزه مدیریت شــهری داشــتیم 
کــه اغلــب به دلیل نقــص فنی یا فرســودگی بدون 
اســتفاده بودنــد اما حالا مراحل بازســازی را طی و 
چندیــن دســتگاه جدید به نــاوگان اضافــه کردیم 
اظهــار کــرد: تراکتور زنجیری، ماشــین های ســبک و 
ســنگین، 6 نیســان باری، چهار دستگاه پرس زباله، 
جرثقیل و بالابر برای خدمات شهری تأمین کردیم، 
ایــن اقدامات بیــش از ده ها میلیــارد تومان هزینه 

دربر داشته است.
وضعیــت  بهبــود  بــه  اشــاره  بــا  یوســفی نوید 
یــک  پیش تــر  کــرد:  تصریــح  نهاونــد  آرامســتان 
آمبولانــس داشــتند و اجســاد را بــا ماشــین های 
نامناســب جابه جــا می کردنــد. حمــل متوفیــان بر 
عهده یک شــرکت بود که گاهــی همکاری نمی کرد، 
ما با ســرمایه گذاری ســه آمبولانــس جدید اضافه 

کردیم.
  مشــارکت مــردم در پرداخت عــوارض تنها 5 

درصد است
وی بــا بیــان اینکــه در نهاوند، میزان مشــارکت 
مــردم در پرداخــت عــوارض کمتــر از پنــج درصــد 
اســت، در حالــی کــه عمــده منابــع درآمــدی مــا از 
طریــق روش هــای دیگــر، ماننــد مــاده پنــج، ماده 
100، تفکیک زمین ها یــا تأمین منابع مالی از تهران 
تأمیــن می شــود خاطرنشــان کرد: این بــدان معنا 
اســت کــه بیــش از 95 درصــد منابــع مــا از طریق 
پیگیری و تلاش مستمر تأمین می شود نه از طریق 

مشارکت شهروندان.
شــهردار نهاوند ادامه داد: یکــی از موضوعاتی 
که ســال ها پیش مطرح شد، پایلوت شدن نهاوند 
برای بازآفرینی شــهری، مشابه شهرهای دامغان و 
سیرجان بود اما این طرح به دلیل همکاری نکردن 
ســایر دســتگاه ها بــه نتیجه نرســید، به طــوری که 
وقتــی ما مســئولیت را بر عهده گرفتیــم، این پروژه 

عماً منسوخ شده بود است.
  تنها 50 درصد شهر دارای شبکه فاضلاب

یوســفی نوید با بیــان اینکه یکــی از چالش های 
زیرساختی شهر نهاوند عدم اتصال برخی محله ها 
بــه شــبکه فاضــلاب اســت، گفــت: نزدیــک بــه 50 
درصد شــهر هنوز شــبکه فاضلاب ندارد و بســیاری 
از کوچه هــا دارای جوی هــای قدیمــی هســتند که 
برای جمع آوری آب های ســطحی طراحی شده اند، 
امــا مــردم آن هــا را برای فاضلاب ســبک اســتفاده 
می کننــد، این موضوع افزایش هزینه های خدمات 

شهری را در پی داشته است.


